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Johnsonova hrozba
Britský premiér 
na summitu G7 uvedl, 
že v případě odchodu 
z EU bez dohody zaplatí 
jeho země jen čtvrtinu 
brexitového účtu. 

trhy & zahraničí
str. 6

VÍCE EXKLUZIVNÍCH 
 ČLÁNKŮ ČTĚTE NA

 CZK/EUR •  25,765 / +0,020 Kč   CZK/USD •  23,274 / –0,013 Kč   PX •  1045,55 /  +0,31 %   BITCOIN •  10 101,00 $ / –0,05 %   ZLATO •  1536,75 $ / +1,69 %

Válka o státní zástupce / str. 8
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Policisté a hasiči 
vyhlížejí nový 
příplatek
události / str. 2

 
 
Pardubický 
pivovar 
prohloubil  
ztrátu 
byznys / str. 4

 
Pražské sídlo 
Vodafonu  
je na prodej
byznys / str. 5

 
Práh bolesti 
dluhopisových 
investorů
trhy / str. 7

Liška bude 
propouštět

Českomoravská 
stavební spořitelna, 
kterou letos 
v květnu ovládla 
ČSOB, výrazně 
personálně zeštíhlí. 
Podle informací 
deníku E15 se počet 
zaměstnanců sníží 
až o 20 procent. 
byznys / str. 4
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Ráj politiků
Největší mezinárodní agrosa-
lon v Česku, již 46. roč- 
ník Země živitelky je udá-
lost, na níž se tradičně rádi 
blýsknou vrcholní politici. 
Úvodní den výstavy patřil staré 
gardě. Prezident Miloš Zeman 
do Českých Budějovic zaletěl 
vrtulníkem, odmítl se vyjadřo-
vat k hrabošům, ale pozdravil 
čápy. A zkritizoval exministra 
životního prostředí Martina 
Bursíka, který se kdysi označil 
za přítele kůrovce.

Chválou nešetřil exprezi-
dent Václav Klaus. Sebe ocenil 
za znalost věci – je ze staré 
školy a ví, že na konci srpna 
jsou žně. Vlídně se vyjádřil 
i na adresu přítomného mi-
nistra zemědělství Miroslava 
Tomana. Chvalořečil ho za to, 
že se mu daří „vážně, mužně, 
dramaticky a starostlivě“ pro-
mlouvat před českou veřejností 
i politiky.

Sobota na výstavišti patřila 
premiéru Andreji Babišovi. Zú-
častnil se tradičního dožínko-
vého průvodu, ve kterém defi-
lovali lidé v krojích, mažoretky 
a také potvory ze zvířecí říše, 
například živý jezevec. Motýle, 
sysle, surikaty a klokana Bimbo 
zanechal předseda vlády na Ča-
pím hnízdě.

 
Zápisník  
Jany  
HAVLIGEROVÉ

Pavel OTTO
 

Ani po dvou měsících 
od uzákonění stabilizačního 
příplatku hlavně pro repub-
likové policisty a profesio-
nální hasiče není jasné, jaká 
bude jeho výše a kdo ho 
bude dostávat. Bonus má 
zvýšit konkurenceschop-
nost těchto bezpečnostních 
složek na trhu práce, kde se 
střetávají především s lépe 
placenou armádou či Měst-
skou policií Praha. Vojáci 
i strážníci několikatisícové 
příplatky pobírají.

„Řadu otázek vyvolává 
velmi obecné až neurčité 
zakotvení stabilizačního 
příplatku v zákoně,“ řekl 
deníku E15 místopředseda 
Nezávislého odborového 
svazu Policie České republi-
ky Milan Synek. 

V upravené normě 
o služebním poměru podle 

něj není řečeno, zda má 
příplatek stabilizovat odbor-
né funkce u policie, jako je 
tomu v armádě, nebo má 
obecně motivovat déleslouží-
cí policisty, aby neodcházeli 
do civilu.

„Možné je i to, že přípla-
tek má přispět k naplnění 
neobsazených míst,“ míní 

Synek. V současnosti tvoří 
sbor na 40 tisíc policistů, 
chybějí jich asi tři tisíce.    

Vágní podobu schválené 
předlohy kritizuje i šéfka 
výboru pro bezpečnost 
Poslanecké sněmovny Jana 
Černochová (ODS). „Dodnes 

není jasné, jak se bude pří-
platek vyplácet, což považuji 
za velkou chybu,“ uvedla. 

„Je na ředitelích jednotli-
vých bezpečnostních sborů, 
aby výši stabilizačního 
příplatku a dobu jeho vy-
plácení stanovili služebním 
předpisem,“ reagovala Hana 
Malá z tiskového odboru 

ministerstva vnitra, jehož šéf 
Jan Hamáček (ČSSD) změnu 
prosadil.

Černochová však napadá 
to, že chybějí jasná pravidla, 
podle nichž by se vedoucí 
pracovníci státní policie 
a Hasičského záchranné-

ho sboru ČR řídili. „Při 
projednávání novely zákona 
ve výboru nám nebyl žádný 
vnitřní předpis prezento-
ván,“ dodala.

Policejní prezidium ani 
generální ředitelství hasičů 
podrobnější informace o sta-
bilizačním příplatku zatím 
neposkytly.

Právě policie se v posled-
ních letech potýká s nedo-
statečným náborem nových 
příslušníků. Důvodem je 
nízký průměrný nástupní 
plat, který v současnosti 
činí 22 400 korun hrubého 
měsíčně. To je o patnáct tisíc 
méně, než nabízejí pražští 
strážníci, kteří mají navíc ná-
rok na příspěvek na bydlení 
ve výši šest tisíc korun.

Na ještě vyšší benefity láká 
rekruty vojsko. „Z repub-
likové policie nemá nárok 
na příspěvek na bydlení 
nikdo,“ podotkl odborář 
Synek.

Policisté a hasiči čekají 
na nový příplatek

Bonus má zvýšit konkurenceschopnost státní 
policie a profesionálních hasičů na trhu práce, 
kde se střetávají především s armádou či 
Městskou policií Praha.

80,8
miliardy korun  
je výše hypoték, 

které v pololetí lidem 
poskytly tuzemské 
banky. Meziročně  

je to o pětinu méně.

Číslo dne

NA VÝSTAVIŠTI 
v Českých Budějo-
vicích pokračoval 
mezinárodní agrosa-
lon Země živitelka. 
Na největší tuzemské 
přehlídce zemědělské 
techniky, produktů 
i živočichů se prezen-
tuje téměř šest stovek 
vystavovatelů. Akce, 
kterou každoročně 
navštíví 100 tisíc lidí, 
skončí zítra.Fo
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ZEMĚ ŽIVITELKA



Zvýšení výdajů na příští 
rok o 17,5 miliardy ko-
run proti červnovému 

návrhu státního rozpočtu si 
zatím vyjednala jednotlivá 
ministerstva. Dalších 492 
milionů korun nad rámec 
výdajů jednotlivých minis-
terstev půjde na digitalizaci.
 
Schodek zůstane stejný

Deficit rozpočtu by přitom 
měl zůstat 40 miliard korun. 
Podle ministerstva financí 
vyšší výdaje umožnila nová 
makroekonomická prognóza 
a úspory u obsluhy státního 
dluhu.

O úpravě rozpočtu svého 
rezortu bude tento týden 
jednat ještě ministr zdra-
votnictví Adam Vojtěch 
(za ANO), podle vicepremi-
éra Jana Hamáčka (ČSSD) 
není vyloučena ani debata 
o dalších úpravách výdajů 
ministerstva kultury.

Nejvíce si polepší 
MPSV

Nejvýrazněji oproti původ-
nímu plánu, o 5,9 miliardy 
korun, se zvýší výdaje mini-
sterstva práce a sociálních 

věcí: Meziročně by tak měly 
výdaje úřadu vzrůst o 54,93 
miliardy.

Ministryně Jana Maláčová 
(ČSSD) původně požadovala 
zvýšení rozpočtu rezortu 
o jedenáct miliard proti 
červnovému plánu. „Výsle-
dek dohody s ministerstvem 

financí považuji za slušný 
kompromis,“ uvedla po pá-
tečním jednání Maláčová.

Pět miliard korun navíc 
proti původnímu plánu 
půjde do rozpočtu Státního 
fondu dopravní infrastruktu-
ry, který tak bude hospoda-
řit se zhruba 70 miliardami 
korun z českých zdrojů. 
„V době zpomalujícího hos-
podářského růstu je třeba 
dát více peněz do investic,“ 

odůvodnila zvýšení rozpočtu 
fondu ministryně financí 
Alena Schillerová (ANO).

Na zvýšení výdajů svého 
úřadu o 1,7 miliardy korun 
proti červnovému plánu se 
dohodl se Schillerovou mini-
str vnitra Hamáček. Peníze 
půjdou především do rozpo-
čtů policistů a hasičů.

O 1,2 miliardy korun proti 
původnímu návrhu vzroste 
rozpočet ministerstva obra-
ny, miliardu navíc získala 
ministerstva školství a země-
dělství. U ostatních rezortů 
byl růst jejich výdajů proti 
původnímu plánu menší než 
půl miliardy korun.

Sociální demokraté, kteří 
vznesli výraznější požadavky 
na zvýšení rozpočtů svých 
ministerstev než koaliční 
ANO, jsou s dosavadními 
výsledky jednání spokojeni.

„Pozice sociální demo-
kracie ukázat na slabá místa 
rozpočtu a potřebu dalšího 
jednání byla správná,“ řekl 
v pátek Hamáček. Nyní také 
očekává úpravy rozpoč-
tu s ohledem na jednání 
o zvyšování platů ve veřejné 
sféře. /čtk/   
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Praha 4 - Hodkovičky

Rodinné bydlení 
v zeleni u Vltavy

B Velmi
úsporná

Energetická náročnost

Byty již od 

2,8 mil. Kč

Ekorezidence
Hodkovičky

50 %
VYPRODÁNO

Byty od 
2,8 mil. Kč

 inzerce

NEJVĚTŠÍ NÁRŮST. Úřad 
ministryně práce Jany Maláčové 

(ČSSD) si příští rok v rozpočtu 
polepší o 5,9 miliardy korun, 

nejvíce ze všech ministerstev. 
Původně ale chtěla téměř 

dvakrát tolik.
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Vyšší výdaje 
umožnila nová 
makroekonomická 
prognóza a úspory 
u obsluhy státního 
dluhu, uvedlo 
ministerstvo financí.

Vláda probere 
zavedení on-line daní

Se zřízením portálu pro 
vyřizování on-line daňových 
záležitostí s finančním úřa-
dem počítá novela daňového 
řádu, kterou dnes projedná 
vláda. Norma by měla umož-
nit částečné vracení nadměr-
ných odpočtů DPH v podobě 
záloh či zjednodušit kontrolní 
postupy.

Čína zakázala turné 
orchestru ČRo

Symfonický orchestr Českého 
rozhlasu neodjede koncerto-
vat do Číny, kde měl vystupo-
vat v říjnu. Čína nedala české 
agentuře, která měla celou 
akci organizovat, příslušná 
povolení, uvedl rozhlas.

ČSSD vyšle do boje 
o Senát Štěcha 
a Šmardu

Na Vysočině bude příští rok 
o Senát za ČSSD usilovat mís-
topředseda strany a nedávný 
kandidát na ministra kultury 
Michal Šmarda. Do boje chce 
vedení strany vyslat také 
současného místopředse-
du Senátu a bývalého šéfa 
horní komory Milana Štěcha 
(na snímku), uvedl předseda 
strany Jan Hamáček. /čtk/

Krátce

Ministři si vyjednali 
18 miliard navíc



Vladan GALLISTL

V Českomoravské staveb-
ní spořitelně známé jako 
Liška nastanou poté, co ji 
plně ovládla Českosloven-
ská obchodní banka, velké 
změny. Uvedly to dva na sobě 
nezávislé zdroje obeznámené 
se situací. 

 
Snižování nákladů 

„Počet zaměstnanců se 
sníží až o pětinu,“ říká jeden 
ze zdrojů s tím, že ve staveb-
ní spořitelně je prostor pro 
snižování nákladů. Záměrem 
je podle druhého zdroje to, 
že se Liška propojí s Hypo-
teční bankou, když se sloučí 
podpůrné činnosti či napří-
klad řízení úvěrového rizika. 

Sama banka propouštění 
nevyloučila. „Pokud chceme 
v ČMSS být i nadále jednič-
kou na trhu, musíme hledat 
cesty jak ještě zvyšovat efek-

Lišku čeká výrazné zeštíhlení
4 | BYZNYS

VŠESPORTOVNÍ AREÁL OBŘÍ SUD
Javorník (u Liberce)
Výběrové řízení
Moderní multifunkční sportovní areál s ubytováním a restauracemi položený 
na Ještědském hřbetu na vrchu Javorník, cca 10 km od centra Liberce. 
Areál se skládá z těchto čtyř navzájem provozně propojených středisek:

• Obří sud (pension + restaurace + pergola) – na nejvyšším bodě Javorníku
• sjezdové tratě s moderní čtyřsedačkovou lanovkou - na úbočí Javorníku
• moderní bobová dráha 1100 m – na úbočí vrchu Javorník vedle 

sjezdových tratí 
• Na Sibiři – občerstvení „Deštník“, 2 retenční nádrže na zasněžování, 

sněžná děla, rolba, školící středisko, půjčovna lyží, dětské hřiště, 
koupaliště, rozsáhlé parkoviště – to vše pod sjezdovými tratěmi, 
lanovkou a bobovou dráhou.

PETR VÁCHA
+420 777 707 307

petrvacha@naxos.cz
+420 257 314 251

www.naxos.cz

E15 - 26.8.2019

ZISKOVÝ PROVOZ

309358/19 inzerce

tivitu. Spolupráce v rámci 
skupiny ČSOB nám pomáhá 
naplnit naši strategii,“ uvádí 
mluvčí skupiny ČSOB Petr 
Madle a dodává: „V posled-
ních měsících jsme udělali 
pokrok v propojování hlav-
ních funkcí napříč skupinou, 
užší spolupráce nám pomáhá 
získat širší pohled na potřeby 
klientů, standardizovat služ-
by a odstraňovat některé du-
plicity.“ Jinak řečeno, ČSOB 
bude hledat pozice, které 
jsou ve skupině dvojmo, a ty 
pak zruší.

Ostatně ke zvýšení efekti-
vity tlačí ČSOB i to, že úplné 
ovládnutí jedničky na trhu 
stavebního spoření nebylo 
levné. ČSOB totiž vlastnila 
55procentní podíl v Česko-
moravské stavební spořitelně 
a zbylých 45 procent koupila 
v dubnu za 240 milionů eur, 
nyní 6,2 miliardy korun, 
od německé stavební spoři-
telny Bausparkasse Schwä-
bisch Hall.

Ta navíc může po pěti 
letech inkasovat další peníze 
za používání maskota v podo-
bě lišky. „Maskot je půjčený 
na pět let. Pak se budou platit 
poplatky,“ doplňuje jeden 
z  uvedených zdrojů. Výši 

uvnitř skupiny se otevírá 
možnost vytvořit komplexní 
nabídku pokrývající potře-
bu bydlení a poskytovat 
klientům výhodněji pro-
dukty a řešení odpovídající 
přesně jejich požadavkům, 
přáním i nárokům,“ říká Petr 
Hutla, člen představenstva 
ČSOB odpovědný mimo jiné 
za ČMSS. Naráží tak zřejmě 
na zmíněné propojení Lišky 
s Hypoteční bankou. 

INVESTICE. Dokoupení zbylých 45 procent ČMSS vyšlo ČSOB 
na 6,2 miliardy korun. Odtud plyne tlak na efektivitu.
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Dva hubené roky má 
za sebou Pardubický 
pivovar, který v červnu 

převzala dvojka tuzemské-
ho pivního trhu Pivovary 
Staropramen. Podnik loni 
prohloubil ztrátu na 3,7 milio-
nu z předloňského 1,2 milionu 
korun. Zisku naposledy do- 
sáhl v roce 2016, bylo to 44 ti- 
síc korun. 

Tržby Pardubickému 
pivovaru loni vzrostly 
meziročně o pouhé necelé 
procento na 135 milionů 
korun. Společnost ve výroční 
zprávě připouští nesplnění 
prodejního plánu. „Důvodem 
je pokles vývozu našeho piva 
především do Ruska, kde 
několik zákazníků neode-
bralo plánované množství,“ 
vysvětluje ve výroční zprávě 
někdejší předseda představen-
stva Leoš Kvapil. 

Pardubický pivovar 
prohloubil ztrátu

Toho v červnu nahradil 
Zdeněk Havlena z Pivovarů 
Staropramen. „Prodeje Par-
dubického pivovaru v posled-
ních dvou letech stagnují, 
což se spolu se zdražováním 
surovin, energií a lidské práce 
projevilo na poklesu výsled-
ku,“ konstatoval Havlena. 

Finanční situace podniku je 
nestabilní a jeho další fungo-

vání závisí na zvýšení odbytu 
a promítnutí úspor nákladů, 
uvedli ve výroční zprávě 
auditoři Josef Kalenský a Josef 
Chmatil.

Pod Pardubický pivovar, 
který má více než staletou 
tradici, patří značky Pern-
štejn, Taxis nebo Porter. 

Barbora PÁNKOVÁ
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Odstraňování duplicit 
fakticky znamená to, 
že ČSOB bude hledat 
pozice, které jsou 
ve skupině dvojmo, 
a ty pak zruší.

poplatků Československá ob-
chodní banka nekomentovala. 

Silné propojení 

S Liškou má ČSOB velké 
plány. „Díky užší spolupráci 



Sídlo Vodafonu v praž-
ských Stodůlkách čeká 
podle informací deníku 

E15 prodej. Kancelářského 
centra, které si mobilní ope-
rátor pronajímá, se zbavuje 
blízkovýchodní investiční 
banka CFH Group. Kupcem se 
má stát fond společnosti Čes-
komoravská nemovitostní.

Blízké uzavření transakce 
potvrdily zdroje obeznámené 
s průběhem obchodu. „K této 
informaci se bohužel nemáme 
jak vyjádřit, protože se jedná 
o spekulaci,“ reagoval mediál- 
ní zástupce Českomoravské 
nemovitostní Tomáš Vrána. 
K zaslaným dotazům se nevy-
jádřila ani CFH Group. 

Spolu s budovou sousedící 
s Vodafonem patří CFH Group 
v Praze 13 celkem 26 tisíc me-
trů čtverečních administrativ-
ních ploch. V Libanonu sídlící 
investor koupil nemovitosti 
ve Stodůlkách předloni. Pří-
znivá situace na trhu ho však 
přiměla k prodeji. 

Ceny komerčních realit 
totiž stále rostou. Zároveň 

Českomoravská 
nemovitostní kupuje  
centrálu Vodafonu

s tím nepřímou úměrou 
klesají výnosy investorů. A to 
i v případě zánovních budov 
typu Vodafonu. Výstavbu cen-
trály pro operátora dokončil 
developer Finep s partnery 
v roce 2014, Vodafone se tam 
stěhoval na začátku roku 
2015.   

„Stlačování výnosů je 
zřetelné napříč všemi sektory 
kancelářského trhu. V sou-
časnosti se zdá být výraznější 
u rizikovějších investic, kde 
se výnosy postupně dotahují 
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26
tisíc metrů 
čtverečních 

kanceláří patří 
v Praze CFH Group.

Poslední byty k prodeji...
CHYTRÉ BYDLENÍ NMN@Holešovice s rozlehlým zeleným vnitroblokem patří do konceptu  

Trigema Chytré bydlení. Další informace na www.chytre-bydleni.com nebo na lince 800 340 350. 

PENB: B Více informací o projektu naleznete na www.na-maninach.cz

Informace zobrazené v této inzerci nejsou návrhem na uzavření smlouvy. Poskytnutí  uvedených produktů  
nebo služeb je vázáno na splnění dalších podmínek, které Vám ochotně sdělíme v našem prodejním centru.

20190819_NMN_E15_225x103.indd   1 19.08.19   8:07
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na výnosy konzervativní,“ 
uvedl Stuart Jordan, výkonný 
ředitel poradenské společnos-
ti Savills.  

Podobně rychle jako nyní 
Vodafone Libanonci nedávno 
prodali administrativní cent-
rum Crystal u stanice metra 
Želivského. Také v tomto 
případě byl kupcem fond Čes-
komoravské nemovitostní. 

ČMN patří mezi nové 
dravce na realitním trhu. K fi-
nancování využívá hlavně dlu-
hopisy. V červenci její dceřiné 
firmě povolila Česká národní 
banka novou emisi dluhopisů 
do výše až 1,5 miliardy korun.  

„Pracujeme na akvizici ně-
kolika nemovitostí. Hodnota 
každé z nich se pohybuje nad 
miliardou korun. Letošním 
cílem je bilanční suma přes 
sedm miliard korun. Do konce 
roku plánujeme dokončit dvě 
až tři další akvizice,“ uvedl 
nedávno spolumajitel ČMN 
Radek Stacha v reakci na roz-
hodnutí centrální banky.

Daniel NOVÁK

VÝROBCE PLASTOVÝCH AUTODÍLŮ Magna Exteriors 
(Bohemia) vydělal loni 332 milionů korun při obratu 10,24 mi- 
liardy korun. Největším odběratelem libereckého podniku, který 
zaměstnává zhruba 1800 lidí, je skupina Volkswagen. Vyrábí 
také pro vozy Nissan, Jaguar nebo Mercedes.
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Volkswagen stahuje 
v USA nebrzdící vozy

Německý výrobce aut 
Volkswagen svolá ve Spoje-
ných státech 679 tisíc vozů 
prodaných od roku 2011. Kvůli 
problémům s elektřinou by 
se mohly samovolně rozjet. 
Žádná zranění ale v této sou-
vislosti zatím hlášena nejsou, 
uvedl mluvčí firmy.

Rumunská premiérka 
chce být prezidentkou

Rumunská vládnoucí PSD 
potvrdila premiérku Vioricu 
Dancilaovou jako stranickou 
kandidátku do prezidentských 
voleb, které se budou konat 
v listopadu. Podle průzku-

mů má však největší šanci 
na vítězství stávající prezident 
Klaus Iohannis. 

Amerika hlásí první 
úmrtí po e-cigaretě
Ve Spojených státech zemřel 
první člověk na nemoc 
dýchacích cest, kterou mu 
způsobilo kouření elektronic-
kých cigaret. Zpráva přichází 
v době, kdy odborníci vyšet-
řují záhadnou plicní chorobu, 
která se rozšířila po USA. /čtk/

Krátce
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Sliby a výhrůžky 
na summitu G7
Pokud Británie opustí 
Evropskou unii bez doho-
dy, nebude už z právního 
hlediska dlužit 39 miliard 
liber, tedy původní odha-
dovanou výši „brexitového 
účtu“. Na okraj probíha-
jícího summitu skupiny 
vyspělých ekonomik G7 se 
takto vyjádřil britský pre-
miér Boris Johnson. Britská 
média předtím informovala, 
že podle propočtů právníků 
britské vlády by Londýn 
musel zaplatit jen necelou 
čtvrtinu uvedené částky.

Příslib super dohody

Británie bude mít po odcho-
du z EU se Spojenými státy 
velkou obchodní dohodu, 
kterou bude možné uzavřít 
rychle. Před schůzkou s brit-
ským premiérem na summi-
tu G7 v jihofrancouzském 
Biarritzu to řekl americký 
prezident Donald Trump. 
Johnsona považuje šéf Bílého 
domu za toho pravého muže, 
který Británii zajistí úspěšný 
odchod z EU.

Americký paradox

Závazky vyplývající ze závě-
rečného prohlášení loňské-
ho summitu G7 v Kanadě 
nejlépe splnila Evropská 
unie, nejhůře naopak Itálie. 
Vyplývá to ze studie týmu 
vědců z univerzity v Toron-
tu, již představili v Biarritzu. 
Upozornili, že navzdory 
tomu, že americký prezident 
Trump loni svou podporu 
závěrečnému komuniké 
demonstrativně odvolal, 
jeho administrativa většinu 
závazků splnila.

Odpůrci globalizace

Na jihozápadě Francie 
pokračovaly v neděli dru-
hým dnem demonstrace 
proti summitu G7. Ve městě 
Bayonne, kde v sobotu 
policisté zadrželi po stře-
tech desítky demonstrantů, 
lidé protestovali s portréty 
francouzského preziden-
ta Emmanuela Macrona 
obrácenými hlavou dolů. /čtk/ 
 Sledujte E15.cz

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 23. 8. 2019 Akcie na pražské burze 23. 8. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 113,00    3,67 % 

CETV 110,80    0,91 % 

ČEZ 519,00    0,48 % 

Erste Bank 780,80    –1,46 % 

Kofola 296,00    –0,67 % 

KB 818,00    0,37 % 

Moneta 76,00    –0,13 % 

O2 CR 217,00    –0,46 % 

Pegas 690,00    0,58 % 

Philip Mor. ČR 13 680,00    ±0,00 % 

TMR 820,00 ±0,00 % 

VIG 601,50  –0,50 %

Celkový objem  
(v tisících korun)

251 920

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,704

Čína 1 3,285

Dánsko 1 3,455

EMU 1 25,765

Chorvatsko 1 3,485

Japonsko 100 21,866

Kanada 1 17,468

Maďarsko 100 7,841

Norsko 1 2,586

Polsko 1 5,913

Rusko 100 35,299

Švédsko 1 2,404

Švýcarsko 1 23,652

Turecko 1 4,034

USA 1 23,274

Velká Británie 1 28,469

DESÍTKY TISÍC lidí i přes silný déšť vyšly do ulic Hongkongu 
při plánovaném prodemokratickém pochodu, během kterého se 
udály střety demonstrantů s policií. Ta proti davu použila slzný plyn 
a vodní děla. Hongkongská policie uvedla, že po sobotních střetech 
zatkla 29 lidí. Bývalou britskou kolonií, jež se v roce 1997 vrátila pod 
správu Číny, zmítají protesty 12 týdnů. Odstartoval je nesouhlas se 
zákonem o vydávání trestně stíhaných do pevninské Číny, časem ale 
přerostly v požadavek na větší demokratičnost politického systému.
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DEŠTIVÁ DEMONSTRACE

Eskalace sporu 
USA vs. Čína

• Americký prezident Donald 
Trump lituje, že cla na čínské 
zboží nezvýšil ještě výrazněji. 
Takto má být podle prohlášení 
Bílého domu chápáno dřívější 
neurčité vyjádření prezidenta 
na summitu G7 o „pochybnostech“ 
v souvislosti s eskalací 
obchodního sporu s Čínou. 

• Trump v posledním kole 
odvetných kroků v pátek oznámil 
pětiprocentní navýšení poplatků 
za dovoz z Číny, čímž reagoval 
na podobné oznámení Pekingu. 
Americké akcie po oznámení 
citelně propadly.

Americký prezident 
na jednání G7 mimo jiné 
podpořil snahu francouzské-
ho prezidenta Emmanuela 
Macrona řešit krizi kolem 
Íránu, zároveň ale zdůraznil, 
že USA mají v této oblasti 
svou vlastní iniciativu. 
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Dva izraelské drony 
havarovaly na jižním 
předměstí Bejrútu, 

které je baštou radikálního 
hnutí Hizballáh. Incident 
odsoudil libanonský premiér 
Saad Harírí, podle kterého se 
drony dají považovat za ote-
vřený útok na svrchovanost 
Libanonu. Izraelská letadla 
v sobotu večer zároveň ude-
řila poblíž syrské metropole 
Damašku na íránské síly. 
Íránská armáda trvá na tom, 

že žádné z jejích cílů zasaženy 
nebyly, podle organizace 
monitorující situaci v Sýrii 
ale při útoku zemřeli tři lidé. 
Informovaly o tom agentury 
AP a Reuters. Mluvčí izraelské 
armády sdělil, že íránské síly 
byly připraveny vystřelit na 
Izrael „vražedné drony“. Izra-
elský útok prý cílil na íránské 
radikální jednotky Kuds a šíit-
ské milice, které v posledních 
dnech připravovaly útoky ze 
Sýrie na cíle v Izraeli. /čtk/

Izraelci udeřili 
v Libanonu a Sýrii

Teplo bez starostí

Jaké výhody Vám přinese Teplo bez starostí 
s pravidelnými měsíčními splátkami?

• o nic se nestaráte

• dodáme, namontujeme a zprovozníme kotel

• hlídáme a zajišťujeme pravidelné kontroly a revize

• držíme nonstop pohotovostní službu a odstraňujeme poruchy

• poskytujeme záruku na kotel po celou dobu platnosti smlouvy 

Centrum služeb PRE
Jungmannova 747/28, Praha 1 
tel.: 267 053 465 | Po-Pá: 9 - 18 hod.

Trápí Vás starý nespolehlivý kotel a vysoké platby 
za plyn?Jedinou Vaší starostí bude nastavení 
ideální teploty v bytě.
Dodáváme kvalitní plynové kondenzační kotle s vysokou účinností 
(vyšší účinnost až o 30 %), které šetří Vaše náklady na dodávku plynu 
až o 30 %.

www.premereni.cz/teplobezstarosti

309359/16 inzerce

Akcie, měny & názory

Na prahu  
bolesti
Před čtyřmi lety chtěl dluho-
pisový král Jeffrey Gundlach 
spekulovat na pokles cen dvou-
letých německých dluhopisů, 
které nesly záporný výnos. 
A to s obří pákou, kdy se při 
investici využívá úvěr. Od té 
doby se však situace na trzích 
dramaticky změnila. Na celém 
světě je nyní objem bondů se 
záporným výnosem neuvěřitel-
ných téměř sedmnáct bilionů 
dolarů. Jde o výsledek pum-
pování peněz do ekonomik 
největšími světovými centrální-
mi bankami.

I dluhopisoví investoři však 
už možná našli práh bolesti, 
za nějž nejsou ochotni jít. Sna-
ha Německa prodat v minulých 
dnech dluhopisy na třicet let 
s nulovým výnosem se totiž 
setkala s nezájmem. Z pláno-

vaného objemu dvou miliard 
eur se totiž podařilo prodat 
jen 824 milionů, které svým 
majitelům přinesou „krásný“ 
záporný výnos 0,11 procenta.

Alespoň krátkodobě tak dali 
investoři z řad penzijních fon-
dů, pojišťoven či bank najevo, 
že nejsou ochotni nakupovat 
za každou cenu. Chování inves-
torů je ostatně racionální. Bě-
hem posledních třiceti let byla 
řada roků, kdy inflace vystřelila 
prudce vzhůru. Ostatně jde 
i o krizový rok 2008, v jehož 
první polovině lámaly ceny 
komodit rekordy. Stačí pár 

let s vyšší inflací – a investice 
do předražených dluhopisů se 
ukáže jako vysoce ztrátová.

Investoři se tak možná 
alespoň chvílemi řídí podle 
Gundlacha, který prohlásil: 
„Nazvěte mě staromódním, 
ale nemám rád investice, kde 
ani v případě, že máte pravdu, 
nevyděláte vůbec nic.“

Hlad investorů po ztrátových 
bondech se však opět může 
probudit, až Evropská cent-
rální banka začne nakupovat 
dluhopisy, což se očekává již 
příští měsíc. Intervence cent-
rálních bankéřů totiž poženou 
ceny dluhopisů nahoru. Apetit 
po bezpečných investicích 
může podpořit rovněž zpo-
malení evropské ekonomiky 
a hrozba obchodních válek.

 
 
Vladan 
GALLISTL

Německé třicetileté 
dluhopisy přinesou 
majitelům „krásný“ 
záporný výnos 
0,11 procenta.

JEDEN 
z izraelských 
průzkumných 
dronů dopadl 
na střechu 
mediální 
kanceláře 
Hizballáhu 
v Bejrútu. Fo

to
 č

tk



8 | NÁZORY A KOMENTÁŘE8 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

Válka 
o státní 
zástupce
Pomalu končí srpen, je čas 
vrátit se k předprázdninové 
agendě. Pro ty, kdo by snad 
pro letní radovánky dokázali 
pozapomenout, připomeň-
me si jeden z výkladů, který 
provází boj o budoucí podobu 
státního zastupitelství: „Zlá“ 
ministryně spravedlnosti 
Marie Benešová chce vymést 
„hodné“ státní zástupce, kteří 
mají na své straně statisíce de-
monstrantů. Někde v pozadí se 
vznáší obvinění, že Benešová 
přišla především zamést kauzy 
předsedy vlády. Velkolepé 
představení se ovšem na tomto 
pódiu hraje i v těchto dnech.

Namátkou: O nejvyšším stát-
ním zástupci Pavlu Zemanovi 
Benešová tvrdí, že je paranoid- 
ní, žalobci místo práce dělají 
osobní P. R., pražská vrchní 
státní zástupkyně Lenka Bra-
dáčová se motá do politiky. To 
jsou silná slova, jakkoli na nich 
dokážeme najít toho šprochu.

Když minulý týden daňová 
kobra posbírala po republice 
22 lidí, v médiích nastalo 
třeštění. „Případ dozoruje 
tým Lenky Bradáčové,“ hlásil 
server Neovlivní.cz a výkřik 
po něm nekriticky převzala 
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Kouřit, ale 
nešlukovat
Polopřiznání někdejšího 
amerického prezidenta Billa 
Clintona, že marihuanu 
„kouřil, ale nešlukoval“, má 
mnohem širší politické vy- 
užití. Hned několik příkladů 
nabídli sociální demokraté. 
Kromě pátečního rozhodnu-
tí o setrvání ve vládě také 
dali najevo, že senátní žalo-
bu na prezidenta nebudou 
ve sněmovně blokovat.

Nicméně to zdaleka ne-
znamená, že ji také podpo-
ří. Ostatně podobně je to 
i s jejich setrváním v koalici. 

Sotva sociální demokraté 
zapudili myšlenky na od-
chod, dali najevo, že čekají 
„ostrou diskuzi“ o zvyšování 
platů státních zaměstnan-
ců. A třecí plochy se rýsují 
i jinde.

Komunisté jsou sice čitel-
nější, ale i oni umějí hezky 
politicky pracovat se slův-
kem „ale“. Nejdřív prohla-
šovali, že schodek rozpočtu 
musí být aspoň o deset 
miliard nižší než deklaro-
vaných čtyřicet. Pokud by 
to ale bylo kvůli investicím 
do dopravní infrastruktury, 
dokázali by prý přimhouřit 
oči. Neboli nekouřit, ale 
aspoň šlukovat.

Tvář dne

Odejdeme-li bez 
dohody, pak zcela jistě 
platí, že 39 miliard 
už striktně vzato 
dlužit nebudeme, řekl 
britský premiér Boris 
Johnson k částce, 
kterou by měla 
Británie za odchod 
z EU zaplatit. str. 6

Komentář Glosa Petra PEŠKA

Počítejme: zákon nezačne pla-
tit dřív než v roce 2020, Bra-
dáčová tou dobou oslaví osm 
let ve funkci, Zeman devět, 
a Ištvan dokonce devatenáct. 
Přičtěme k tomu nové deseti-
leté mandáty a dostáváme se 
na kariéry pokrývající většinu 
aktivního profesního života. 
Marie Benešová logicky takové 
prodloužení odmítá a je třeba 
mít pro její odpor pochopení.

Otázka, zda chceme, aby 
dejme tomu Ištvan strávil 
ve funkci skoro 30 let, je zcela 
relevantní. Méně jasné už je, 
kdo by na ni měl odpovědět. 
Vláda, ministerstvo spravedl-
nosti? Nebo snad sama sou-
stava, ať už prostřednictvím 
nejvyššího státního zastupitel-
ství, nebo dokonce stavovské 
samosprávy, jak by se asi líbilo 
některým žalobcům? 

V tuto chvíli to vypadá, že 
rozhodovat budou poněkud 
zastřeně poslanci, senátoři 
a prezident. Klíčová otázka 
budoucnosti Bradáčové a spol. 
je totiž ukryta do zmíněné no-
vely. To je třeba mít na paměti, 
až se v příštích týdnech bude 
zase mávat nezávislostí. Jde 
o funkce.

Robert 
MALECKÝ
komentátor 
serveru 
HlídacíPes.org

další velká média. Co na tom, 
že je to nesmysl a zákon nic ta-
kového nezná a neumožňuje. 
Případ samozřejmě dozoruje 
konkrétní státní zástupkyně, 
jmenuje se Dagmar Pětníko-
vá a médiím své prohlášení 
poskytla. Jenže to nezní tak 
skvěle, jako když se v podstatě 
běžné daňové agendy ujímá 
sama paní vrchní. V takové 
atmosféře neznějí slova Marie 
Benešové o P. R. státních 
zástupců nijak nadneseně.

Nynější spor o novelu 
zákona o státním zastupitel-
ství, kterou dokončuje Marie 
Benešová, se tváří jako boj 
o nezávislost soustavy. Sami 
žalobci se cítí být součástí justi-
ce, dokonce v tomto směru 
navrhují změnit ústavu.

Není to ledasjaký detail: 
pokud by se státními zástupci 
bylo zacházeno jako se soudci, 
znamená to mimo jiné nové 
desetileté mandáty pro špičky 
soustavy – Pavla Zemana, Len-
ku Bradáčovou, Ivo Ištvana. 

Tajemstvím úspěšné porady je pozvat na ni skutečně 
jenom ty lidi, kteří tam opravdu musejí být. Takže 

se uvidíme v 10.30 v kumbálu na smetáky.

Otázka, zda chceme, 
aby dejme tomu Ivo 
Ištvan strávil ve funkci 
skoro 30 let, je zcela 
relevantní. 
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Proč se společnost rozhodla pro tento krok?

Důležitou roli při výměně informací 
v elektronickém světě hraje bezpečnost 
– především pak ochrana informací před 
nepovolanými osobami a rovněž před 
neautorizovanými změnami. Prostředky, 
které toto dokážou zajistit, mohou být různé, 
v posledních desetiletích se ale jednoznačně 
prosazuje kryptografie, zejména pak ta, která 
je postavená na použití algoritmů s veřejným 
klíčem (tzv. PKI). Základními instrumenty v PKI 
jsou privátní a s nimi spojené veřejné klíče,  
a rovněž digitální certifikáty, s jejichž pomocí jsou 
publikovány veřejné klíče vlastníka certifikátu. 
Zásadní roli pak hraje v celém systému 
centrální autorita, tzv. certifikační autorita, 
jejímž posláním je za pomoci kryptografických 
schémat, metod a algoritmů garantovat 
důvěryhodnost jí vydávaných digitálních 
certifikátů, které jsou následně používány pro 

zabezpečení komunikace nebo dokumentů. 
Výhodou takto postaveného systému je, že pro 
ověření stavu zabezpečení zcela stačí dotaz 
na certifikační autoritu. 

Pochopitelně, že schémata a algoritmy 
používané certifikační autoritou nemohou být 
používány věčně v nezměněné podobě, i zde jde 
vývoj kupředu a co bylo bezpečné dnes, nemusí 
být bezpečné zítra. V nejbližší budoucnosti (cca 
3–5 let) se očekává, že se vyčerpají možnosti 
v současnosti nejvíce používaného algoritmu 
RSA, konkrétně jeho implementací s délkou 
klíče 2048 bitů, které již nebudou považovány 
za dostatečně bezpečné. Délku klíče sice lze 
u tohoto algoritmu zvětšit na potřebnou 
hranici, to ale vede k problémům s jeho rychlostí 
a omezenou kapacitou čipových karet. 

Nově implementovaná platforma ECC 
disponuje dostatečně rychlými algoritmy 

vyžadujícími daleko menší klíče, takže omezení 
čipových karet se jich netýká. Dostatečná je  
i bezpečnost - výzkum ECC probíhá již od roku 
1984 a za uplynulých 35 let nedošlo k jejich 
prolomení.

Společnost První certifikační autorita, 
a.s. plánuje postupně převést všechny své 
produkty (jak certifikáty, tak i s nimi spojené 
služby) na tuto platformu s tím, že v provozu 
samozřejmě ponechá i stávající certifikační 
autoritu postavenou na RSA. V nedaleké 
budoucnosti si dokonce zákazník bude moci 
vybrat, zda na čipové kartě bude mít pouze 
certifikáty RSA, nebo ECC, případně certifikáty 
obojího typu, což umožní využít pro různé 
aplikace různé platformy a zákazníkům se tím 
významně ulehčí přechod na novou kryptografii.

RNDr. Miroslav Šedivý 
První certifikační autorita, a.s.

CERTIFIKAČNÍ AUTORITY 
A BEZPEČNOST ALGORITMŮ

Významný poskytovatel certifikačních služeb v ČR, společnost První certifikační autorita, a.s.,  
se rozhodla jako první v České republice nabídnout svým zákazníkům možnost využití poskytovaných 

služeb na nové platformě – kryptografii s použitím tzv. eliptických křivek, známé také pod zkratkou 
ECC. Jedná se o rozhodnutí, které je svým způsobem revoluční, protože bude znamenat změnu  

jak v poskytování vlastních služeb, tak i ve významném zvýšení bezpečnosti pro zákazníky. 

xx
xx
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Marek SCHWARZMANN

Veterináři se pokoušejí 
o malý zázrak, chtějí zabrá-
nit definitivnímu vyhynutí 
nosorožce severního bílého. 
Poslední samec tohoto dru-
hu, nosorožec Súdán, který 
patřil zoo ve Dvoře Králové, 
zemřel loni v březnu. 

Závod s časem 

Mezinárodní tým lékařů v Keni 
odebral vajíčka posledních 
dvou samic nosorožce sever-
ního bílého – Najin a její dceři 
Fatu. Odborníci věří, že se jim 
v italských laboratořích podaří 
oplodněním náhradní matky –  
nosorožce jižního bílého – 
přivést na svět nové mládě. 
Najin ani Fatu totiž nemohou 
zabřeznout. 

Boj o záchranu druhu nosorožce

dostat co nejvíce vajíček pro 
budoucí využití, aby mohl 
být druh opravdu zachráněn. 
Ročně však lze takový zákrok 
vzhledem k biologii nosorož-
kyň provádět jen třikrát. Navíc 
hrozí, že nebude zajištěna do-
statečná genetická diverzita. 

Do snah o záchranu druhu 
tak může zasáhnout ještě 
konsorcium mezinárodních 
laboratoří BioRescue, které 
pracuje na vývoji umělých 
pohlavních buněk – gamet. 
Využívá k tomu buněčnou 
transformaci ze vzorků zmra-

„Byl to velký úspěch. 
Oběma samicím jsme odebrali 
deset vajíček, což je zhruba 
počet, ve který jsme doufali,“ 
uvedl na serveru Phys.org ve-
doucí mezinárodních projektů 
dvorské zoo Jan Stejskal. 

Do projektu záchrany 
severního bílého nosorožce 
je zapojeno více než patnáct 
evropských zoo. V červenci 
2018 se jim společnými silami 
podařilo vyvinout techniku 
oplodnění vajíček. Experi-
mentovali s buňkami samic 
nosorožce jižního bílého, 
čímž vzniklo historicky první 
nosorožčí embryo ze zku-
mavky. 

Lékaři teď potřebují vyvi-
nout metodu, která umožní 
vpravit embryo do náhradní 
matky. Dosavadní pokusy 
zatím nevyšly. Je to závod s ča-
sem. Od Najin a Fatu musejí 
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Úspěch v byznysu často
závisí na prvním dojmu. 

Roční přístup do placené sekce E15Premium.cz  + voucher v hodnotě
4 000 Kč na oblek na míru z pánského krejčovství GALARD

Nabídka platí pro prvních 25 nových předplatitelů.

www.E15Premium.cz Zajímá nás každý milimetr Vaší osobnosti

299049/827 inzerce

žené tkáně dříve uhynulých 
jedinců. To by mohlo zajistit 
potřebnou diverzitu budoucí-
ho genofondu.

Přísné střežení 

Nosorožci severní bílí dříve 
obývali Ugandu, Středoafric-
kou republiku, Súdán a Čad. 
Jejich populaci zdecimovali 
pytláci, kteří je lovili kvůli 
rohům. Ty dodávali na čínský 
trh jako alternativní medicínu. 
Obě samice stejně jako dříve 
Súdán teď žijí v Keni v rezerva-
ci Ol Pejeta pod stálým dohle-
dem ozbrojených strážců. 

Na projektu oživení no-
sorožce severního bílého se 
kromě dvorské zoo podílejí 
italské biotechnologické labo-
ratoře Avantea, Kenya Wildlife 
Service nebo německý institut 
IZW.

KONEC 
RODU. Súdán, 
poslední samec 
nosorožce 
severního 
bílého, zemřel 
v Keni loni 
v březnu.
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geNerálNí PartNer PartNeři mediálNí PartNerhlavNí mediálNí PartNer

1. 9. NEDĚLE (10:00–18:30)
11:00 Levon Ter-Ghazaryan – občerstvení na cesty 
 talkshow
12:00  Marko šidLovský – carsharing 

talkshow
13:00  o obLíbených auTech – beseda  

uvádí Martin Vaculík, Svět motorů
14:00  Jan kopecký – jezdec rally
 talkshow
15:00  o bezpečnosTi siLničního  

provozu s peTreM budskýM – beseda 
uvádí Petr Slováček, Svět motorů

16:00  chyTrá auTa – beseda 
uvádí Petr Slováček, Svět motorů

SMíchoVSká náPlaVka
RašínoVo nábřeží

31. 8. SOBOTA (10:00–22:00)
12:00  Jiří Ježek – cyklista, paralympijský vítěz 

talkshow
13:00  andrea kaLivodová – operní pěvkyně 

talkshow
14:00  o TříváLci vW 1.0 Tsi – beseda 

uvádí Martin Vaculík, Svět motorů 
14:30  horsT sieGL a peTr svěcený – o2TV  

s pohárem pro vítěze FoRTuna:ligy 
 talkshow
15:00  JarosLav šiLhavý a 3 čLenové  

foTbaLové reprezenTace  
talkshow

16:00 vLasTiMiL nešeTřiL – vinařství kolby 
 talkshow
16:30 Jan chabr – pražský radní
 beseda o chytrém městě, uvádí David šprincl 
17:15 eLiška podziMková – ilustrátorka 
 talkshow
20:00 MandraGe – koncert

30. 8. PÁTEK (10:00–22:00)
15:00  MirosLav eTzLer – herec 

talkshow 
16:00 chinaski – autogramiáda 
17:00 vLasTiMiL nešeTřiL – vinařství kolby 
 talkshow 
18:00 ze zákuLisí časopisu svěT MoTorů  
 se zbyškeM pechreM
 talkshow se šéfredaktorem
19:00 ÚčasTnice souTěže česká Miss 2019
 talkshow
20:00 ThoM arTWay – koncert
21:00 exkLuzivní prohLídka  
 pražských nápLavek a kobek

29. 8. ČTVRTEK (16:00–22:00)
16:00 oTevření výsTavy
16:10 TaM TaM baTucada – bubenická show
17:00 Jiří suLženko –  kurátor pražských náplavek
 talkshow

19:30 oficiáLní zaháJení výsTavy
 a koncert Mirai 

21:00 exkLuzivní prohLídka  
 pražských nápLavek a kobek

30
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12 | 15 OTÁZEK PRO VEDOUCÍHO LASEROVÉHO CENTRA HILASE TOMÁŠE MOCKA

Nejsem adrenalinový hráč
Výzkum dalších 
možností využití 
laserových 
paprsků nové 
generace 
se provádí 
ve výzkumném 
centru HiLASE, 
které spadá pod 
Fyzikální ústav 
Akademie věd. 
Založeno bylo 
před pěti lety 
a zaměstnává 
zhruba devadesát 
lidí, z toho 
polovinu cizinců. 
Jejich šéf Tomáš 
Mocek odpovídal 
na dotazy série 
deníku E15  
„15 otázek pro…“.  
/mag/
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 Na schůzky chodíte spíš 
dřív, přesně, nebo pozdě?
Celý život jsem chodil dříve, 
v poslední době chodím 
načas. Pozdě začnu chodit už 
ve velice blízké budoucnosti, 
nestíhám.

 V kolika letech jste si 
uvědomil, že se chcete 
vydat na vědeckou dráhu?
Asi tak v sedmnácti na gym-
náziu, na přelomu druhého 
a třetího ročníku.

 V jakém jiném oboru 
znáte nejvíc lidí?
Určitě ve veřejné správě. 
A v poslední době i ve vrchol-
né politice.

 Kdybyste vyhrál sto 
milionů korun, do čeho 
byste je investoval?
Určitě do Erika a Kevina, 
mých dvojčat, a jejich vzdělá-
ní. Pak bych si možná založil 

nějakou malou nadaci, abych 
podporoval individuality, 
mladé lidi, kteří chtějí změnit 
svět.

 Co nejraději 
posloucháte v autě?
Hudbu šedesátých a sedmde-
sátých let, jazz a swing.

 Máte raději seriály, 
nebo filmy?
Určitě filmy.

 Na čem pracujete 
ve volném čase?
Snažím se nepracovat. Když 
se chci odreagovat, tak 
nejraději ale zalévám kytky 
na balkoně, na zahradě a se-
kám trávu.

 Co děláte, když v noci 
nemůžete usnout?
Buď se snažím myslet 
na něco opravdu hezkého, 
nepracovního, anebo se sna-

žím úplně vypnout – nádech, 
výdech a uvědomit si svou 
vlastní existenci.

 Co jste v životě 
vyzkoušel a už víckrát 
v životě nechcete?
Něco opravdu nepříjemného, 
asi česání chmele. 

 Máte nějakou fobii?
Mám. Nerad létám letadlem, 
ale bohužel vzhledem ke své 
práci hodně cestuju a dale-
ko. Pak nemám rád stísněné 
prostory. Třeba doly nebo 
místa, kde je tma a je tam 
málo místa.

 Jaký je váš 
nejoblíbenější svátek?
Vánoce. 

 Co na fyzice milujete 
vůbec nejvíc?
Asi to, že jakožto exaktní 
věda nám umožňuje popsat 
a vysvětlit zákonitosti našeho 
světa. Že s pomocí fyziky 
a vlastně matematiky doká-
žeme i tak trochu předvídat, 
co se stane. Že to je prediko-
vatelné.

 Jaký je váš profesní sen?
Přál bych si, než půjdu 
do důchodu, aby centrum 

HiLASE plnilo svoji funk-
ci. To znamená, že bude 
skutečně pomáhat českému 
průmyslu.

 Co vás dokáže nejvíc 
vykolejit?
Když je na mě někdo hrrr. 
Anebo když dostanu nějaký 
nečekaný úkol, který bo-
hužel musím splnit velmi 
rychle.

 Kdy se vám vyplaví 
nejvíce adrenalinu?
Nejsem adrenalinový hráč, 
nějak to nevyhledávám. 

Ale myslím, že nejvíc 
adrenalinu se mi uvolnilo, 
když jsem na silvestra ve ve-
černích hodinách byl sám 
s malými dětmi, kterým 
byly asi tři roky. Ztratili 
jsme se na Šumavě, neměli 
jsme baterku, mobilní 
telefon a museli jsme najít 
civilizaci.

Nerad létám 
letadlem, ale 
bohužel vzhle-
dem ke své práci 
hodně cestuju 
a daleko. Pak 
nemám rád stís-
něné prostory.
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Klukem v Kopřivnici

Nikdy to nebylo město moc 
velkých patriotů. Dodnes není. 
Bývalo daleko spíš městem 
ocelovým. Obytné domy 
obklopovaly srdce, továrnu, 
kterou tam její původní majitel 
založil v roce 1850.

Vyráběly se tam nejdřív 
kočáry a potom auta a vagóny, 
samé těžké věci, co se hýbaly. 
V dobách své největší slávy, 
za komunistů, Tatrovka za-
městnávala až čtrnáct tisíc lidí, 
kvůli ní skoro všichni v tomhle 
městě žili. Kvůli práci a už 
skoro ničemu jinému.

Dokud práce byla, zůstávali. 
Když došla, odcházeli pryč. 
Vztah k místu se rodil pomalu 
a rodina Zátopkova, která sem 
přišla v roce 1922, v tom vlast-
ně patřila mezi průkopníky.

Valašské kořeny

Oba Emilovi rodiče byli pů-
vodem Valaši. Otec František 
pocházel ze Zašové, matka 
Anežka, rozená Pavlíčková, se 
narodila v nedalekém Zubří. 
Po svatbě žili ve Valašském 
Meziříčí, až si otce, jako tolik 
jiných, Tatrovka přitáhla.

Nebylo možné pořád dojíž-
dět tam a zpět, a tak se s mat-
kou rozhodli, že si v Kopřivnici 
najdou nový domov. Našli ho, 
oba tam žili až do smrti, otec 
do 84 a matka do 81 let, oba 
jsou pochovaní na kopřivnic-
kém hřbitově.

Bylo jim souzeno, aby měli 
celkem osm dětí. Matčin obraz 
zůstal v rodinné paměti o něco 
matnější než otcův: jejím údě-
lem bylo zajistit běžný provoz, 
nikoli vytyčovat úkoly, což byla 
kompetence otcova.

František Zátopek, otec, 
na fotografiích vypadá jako 
celkem suverénní vládce svého 
rodinného světa, patriarcha 
zvyklý mít lidi v něm pevně 

Dva Emilovi 
bratři skončili 
tragicky. 
Nejstarší 
Jaroš spáchal 
sebevraždu, 
oběsil se. A Josef 
se v deseti letech 
zabil při bruslení 
pádem na led.

pod kontrolou. Díky své čino-
rodé a pracovité povaze i jako 
námezdní síla a hlava rodiny 
udržel život všech „svých“ lidí 
pod dohledem, nebyl to žádný 
vyčerpaný továrenský proletář.

Dětství v rodinném domě

Ten dům byl nejlepším 
nápadem jeho života. Při jeho 
stavbě spojil síly s ostatními 
členy stavebního družstva 
a výsledkem bylo, že za želez-
niční tratí, stranou od hlavních 
kopřivnických ulic, celkem 
rychle vznikly čtyři přízemní 
dvojdomky.

Skupině nových domků, 
tehdy v polích, se začalo říkat 
„Na družstvě“ a ulice, ve které 
stál Zátopkovic dům, dostala 
pojmenování 1. května. Rodina 
se tam přistěhovala ještě před 
jeho dokončením, pár měsíců 
předtím, než se Emil narodil. 
Pamětní deska, umístěná dnes 
na domě, připomíná, že se 
tak stalo 19. září 1922. V tomto 
domě pak Emil prožil prvních 
patnáct let života.

Zapamatoval si z něho 
nejvíc kuchyň, kde se odbývala 
většina rodinného provozu 
a kde stál taky truhlářský 

ponk. Hned vedle ponku stála 
v rohu opřená další klíčová re-
kvizita Emilova dětství, a sice 
„colštok“, stolařské pravítko, 
kterým otec Zátopek vyplácel 
své syny, kdykoli došel k názo-
ru, že je to třeba.

Což bylo často. Otcové před 
sto lety byli často choleriky 
nejen na Valašsku, a tak nebylo 
divu, že na některé z těch 
výprasků se Emil pamatoval 
celý život, vzpomínal na ně 
ještě po půlstoletí. Řemen, 
kterým si otec při tom také 
často vypomáhal, nakonec 
matka raději spálila, aby prý 
„byl doma klid“.

Tragické rodinné osudy

Těch osm dětí navozuje dojem 
jakési Klapzubovy jedenáctky: 
velkého a radostného dětského 
hemžení, jemuž kraluje otec 
sportovec. Ve skutečnosti to 
ale bylo jinak, rodina se v tom-
to kompletním složení nikdy 
pohromadě nesešla.

Především byly mezi souro-
zenci velké věkové rozdíly, do-
hromady s rodiči tvořili vlastně 
tři generace. Nejstarší Ludmile 
bylo o celých dvacet let víc než 
Emilovi, vdala se brzy do Brna. 

Stejně brzy odešla od rodiny 
i druhá sestra Marie.

Dva Emilovi bratři skon-
čili tragicky. Nejstarší Jaroš 
spáchal sebevraždu, oběsil se 
poté, co nešťastnou náhodou 
způsobil majetkovou škodu, 
věřitel vymáhal její zaplacení 
a on nebyl schopen splácet. 
A Josef se v deseti letech zabil 
při bruslení pádem na led.

Zásadní rozdíl

Jeden rozdíl proti ostatním, 
bratrům i cizím klukům tam 
byl. Zatímco oni chodili, Emil 
běhal. Brzy si toho všimli i jiní: 
ten kluk lítal všude tam, kde 
ostatní, normální lidé chodili – 
a nejenom tehdy, když bylo 
třeba spěchat večer zvenku 
domů, aby nepřišel pozdě a ta-
tínek se na něj nezlobil. Když 
ho otec poslal pro vodu nebo 
pro něco do obchodu nebo 
když si ho učitel ve škole poslal 
pro svačinu, bral to vždycky 
poklusem.

Bavilo ho všecko to, čemu 
se ostatní bráchové vyhýbali: 
když napadl sníh, vzal sáně 
a na nich nejmladšího bratra 
Jirku, zapřáhl se do nich a ta-
hal ho tak po polích cestou 
necestou až do tmy.  
 
 Redakčně kráceno
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Pavel Kosatík: Emil Běžec

O dětství v početné 
rodině, mládí 
v baťovském 
Zlíně, době, kdy 
se rodil běžecký 
sport, soupeřích, 
armádě i politice. 
Ale především 
o běhání pojed- 
nává životopis 
fenomenálního 
běžce Emila 
Zátopka.

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
knihu Pavla Kosatíka EMIL 
BĚŽEC vydanou pod značkou 
Universum.

O KNIZE

RODIŠTĚ. Kopřivnice (na snímku z roku 1931) se stala Zátopkovým rodištěm a na prvních patnáct let 
života i domovem.
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Jednou z velmi významných 
forem investic jsou dnes 
podílové fondy. Jaká je v tomto 
směru vaše nabídka a o co je 
u klientů největší zájem?
Naší významnou konkurenční 
výhodou je, že nabízíme podílové 
fondy třetích stran a naši klienti 
tak mohou nezávisle vybírat ze 
široké škály podílových fondů na-
příč trhem. Klienti mají možnost 
zvolit si podílové fondy podle 
svého investičního profilu, typu 
podílových fondů, měn a podle 
dalších možností.

Větší investice v poslední 
době plynou i do fondů 
kolektivního investování. 
U nich se mohou klienti 
dostat i k nákupům, které 
by samostatně zřejmě nikdy 
neuskutečnili. Jak se díváte 
na tuto formu investování?
Tato forma investování je běžná 
v celém současném světě. Klienti 
mají díky ní možnost diverzi-
fikovat své portfolio i při malé 
investované částce. Celá mecha-
nika investic do podílových fondů 
je založena na diverzifikaci, více 
třídách aktiv, více investičních 
nástrojích. Pro klienty je při tom-
to způsobu investování zajímavé 
ukládat si i menší částky formou 
pravidelných měsíčních investic.

Hodně se v poslední době 
diskutuje také o dluhopisech, 
protože ty dnes dávají na trh 
i soukromé firmy. Je to 
podle vás bezpečné uložení 
peněz? Jak se u toho vyhnout 
možným problémům?
Vždy záleží na kvalitě a síle emi-
tenta. Není proto pochyb o tom, 
že vládní či korporátní dluhopisy 
byly, jsou a snad i do budoucna 

Jak správně investovat a rozložit rizika na současném trhu? A jaké instrumenty u toho 
používat? „Pokud chce někdo hrát agresivně, musí velmi dobře rozumět trhům, provádět si 
vlastní výzkum, sledovat aktuální situaci, ale i umět se racionálně rozhodnout, kdy do toho jít 
a kdy ne. Zkušený investor si to dovolit může, ale své riziko to nese vždy,“ popisuje dlouholeté 
zkušenosti Sridhar Cadambi, člen představenstva Expobank CZ, která se v současnosti 
mění na zcela digitální banku.

Plně digitální banka nabídne 
zcela nové produkty
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zůstanou bezpečnou a rozumnou 
investicí. Pokud jde o dluhopisy 
emitované soukromými firmami, 
je hlavním pravidlem to, že in-
vestor by neměl kupovat aktiva, 
kterým dobře nerozumí. Investoři 
by měli mít především struk-
turovaný přístup k investicím 
a kompletní vstupní informace 
o dluhopisech. V žádném případě 
by ale neměli být chamtiví a im-
pulzivní. 

Je nutné pro každého klienta 
při investování a rozumném 
rozkládání rizik najít zcela 
jiné, individuální řešení?
Obecně platí, že existují zvlášt-
ní předpisy EU, které musejí 
všechny banky dodržovat, aby 
ochránily své zákazníky a našly 
pro ně konkrétní řešení. To zahr-
nuje klasifikaci zákazníka podle 
jeho dosavadních investičních 
zkušeností a znalostí, ochranu 
před střetem zájmů, stanovení 
přesných pravidel pro provádění 
pokynů klientů. Naše doporučení 
je diverzifikovat rizika a inves-
tice dělit. To však může zname-
nat nižší návratnost vložených 
prostředků. Pokud chce někdo 
„hrát agresivně“, musí velmi 
dobře rozumět trhům, provádět 
si vlastní výzkum, sledovat ak-
tuální situaci na trhu, ale i umět 
se racionálně rozhodnout, kdy 
do toho jít a kdy ne. Zkušený 
investor si to dovolit může, ale 
své riziko to nese vždy.

Jaké specifické služby 
na rozdíl od jiných bank 
a dalších finančních institucí 
nabízíte?
Náš projekt „Banka jako platfor-
ma“ je jedinečný komplexními 
a inovativními službami, které 
našim klientům nabízíme. Ti 
tak mohou provádět transakce 
na svých bankovních účtech, za-
tímco současně mohou využívat 
naše partnery z oblasti finančních 
technologií – fintech. V rámci 
tohoto projektu jsme před pár 
měsíci úspěšně uvedli zcela nový 
NEO účet, který kombinuje vý-
hody běžného a spořicího účtu se 
všemi výše uvedenými výhodami 
plynoucími ze spolupráce s fin-
tech partnery. Jedná se například 
o možnost investovat do drahých 
kovů, crowdfundingu nebo pro-
dávat a nakupovat kryptoměnu 
bitcoin. 

Zároveň aktuálně prochází-
me přeměnou z klasické banky 
na plně digitální banku. Vytváří-
me zcela nové produkty a nová 
unikátní partnerství s fintech 

partnery tak, abychom našim 
klientům přinesli jedinečné pro-
dukty a bankovnictví až na práh 
jejich domova.

Češi podle vašeho průzkumu 
nejvíce zhodnocují své 
peníze v nemovitostech, pak 
na spořicích účtech, poté 
ve stavebním spoření a až pak 
jsou zde akcie, podílové fondy 
a dluhopisy. Například spořicí 
účty ale nejsou již delší dobu 
výhodné, proč u toho lidé 
zůstávají?
Věříme, že s rostoucími úrokový-
mi sazbami nabízenými na spoři-
cích účtech se bude situace rapid-
ně měnit. Například v Expobank 
CZ nabízíme v rámci nového 
a na trhu unikátního NEO účtu 
nejvýhodnější úrokovou sazbu 
mezi běžnými a spořicími účty 
ve výši 1,6 procenta p. a. a bez ja-
kýchkoliv dalších podmínek. NEO 
účet se podle nezávislých srovná-
vačů současně řadí mezi nejlepší 
běžné účty na českém trhu. Navíc 
kombinuje krátkodobé investice 
s rozumně vysokou návratností 
a nabízí i možnosti investovat 
ve střednědobém či dlouhodobém 
horizontu prostřednictvím souvi-
sejících služeb. 

Co byste poradil například 
i menším investorům, aby se 
některé zvyky, které v Česku 
stále přetrvávají, změnily, 
a lidé tím dosáhli většího 
výnosu?
Doporučil bych jim větší trpěli-
vost. Nespěchat, obezřetně inves-
tovat a pečlivě plánovat.

Jsou ještě v něčem čeští 
klienti specifičtí? Máte hodně 
zkušeností ze zahraničí, jak 
vidíte toto srovnání? 
Nemyslím si, že existují zásadní 
rozdíly mezi českými a zahranič-
ními investory. Investoři na ce-
lém světě hledají bezpečí a dob-
rou návratnost svých investic. 
Bezpečí z důvodu ochrany jejich 
kapitálu a dobrou návratnost pro 
jeho růst. V závislosti na chuti 
riskovat, věku a na očekávanému 
časovému horizontu se následně 
rozhodují, jakou cestu pro své 
investice zvolí.

Rok 2018 byl zvláštní tím, 
že nerostly ani akcie, ani 
dluhopisy a ani komodity. 
Jaká je na trzích situace letos?
Kvůli obavám ze zpomalení 
americké a evropské ekonomi-
ky roste v posledních měsících 
dluhopisový trh. Tento růst je 

Má podle vás perspektivu 
pro příští roky investovat 
například do kryptoměn, 
o kterých se v poslední době 
tolik hovoří?
Jedna z výhod kryptoměn je jejich 
decentralizace a historie zazna-
menaných transakcí díky zápisu 
operací v systému (block chain). 
Je to celosvětově se rozvíjející 
oblast. 

Orientujete se i na klientelu 
cizinců, kteří v Česku žijí. 
Na co se zaměřujete u nich 
a o co mají naopak největší 
zájem oni?
Náš přístup je stejný směrem 
k českým klientům i ke klientům 
ze zahraničí. Neděláme žádné 
rozdíly v nabízených službách. 
Naší konkurenční výhodou je 
ale schopnost obsloužit klienty 
v celkem sedmi jazycích – češti-
ně, angličtině, němčině, ruštině, 
italštině, španělštině a francouz-
štině.

Nabízíte také speciální 
balíček služeb pro neziskové 
organizace. Co konkrétně 
si pod tím máme představit 
a jaký je o tuto službu zájem?
Pro neziskové organizace 
nabízíme komplexní balíček 
bankovních služeb za rozumnou 
cenu. Jedná se o balíček, který 
je přizpůsoben potřebám těchto 
organizací, včetně služeb profesi-
onálního osobního bankéře zdar-
ma. Balíček nabízíme neziskovým 
organizacím, církvím, občanským 
sdružením, příspěvkovým organi-
zacím a dalším subjektům působí-
cím ve veřejném sektoru.

Investiční produkty do bu-
doucnosti ovlivní i automati-
zace, digitalizace, společnosti 
pracují také s „big daty“, která 
mapují spotřebitelské a jiné 
návyky klientů. Jak podle vás 
moderní technologie ovlivní 
postavení finančních institucí, 
jako jste vy, a jak to ovlivní 
celý trh?
V sektoru finančních služeb 
jsou rapidní změny poháněny 
velkými daty či umělou inteligen-
cí. Finanční instituce se těmto 
změnám nyní musejí velmi rychle 
přizpůsobit. Inovace přijímané 
finančními institucemi jedno-
značně přinášejí novou perspekti-
vu do celého sektoru i zcela nové 
obchodní a ekonomické modely.

 
Viliam Buchert

Autor je spolupracovník  
redakce

navíc podpořen obchodním na-
pětím mezi USA a Čínou, stejně 
tak i umírněnými komentáři ze 
strany amerického Federálního 
rezervního systému, Evropské 
centrální banky a Japonské cen-
trální banky. Jednoduše řečeno, 
když investoři znervózní, kupují 
více státní dluhopisy.

Akcie v tomto roce zatím také 
fungují dobře a americké burzy 
jsou na svých maximech. Na dru-
hé straně je mnoho akciových 
indexů, například v Evropě SAX, 
pražská burza atd., které takové 
výsledky nevykazují. 

V čem spatřujete rizika pro 
růst trhů?
Z mého pohledu se jedná hlavně 
o politická rizika, která se ne 
vždy dají odhadnout. S nimi jde 
ruku v ruce všeobecná nejistota 
na trzích. Dále je to takzvaná „ja-
ponizace evropské ekonomiky“, 
tedy velmi nízké nebo záporné 
úrokové sazby trvající po celá 
desetiletí, nadměrné vládní dluhy 
a rozšiřování rozvah centrálních 
bank (kvantitativní uvolňování).

Co byste za této situace 
klientům doporučil?
Velmi pečlivě diverzifikovat 
svá aktiva, jejich část ukládat 
i do hotovosti nebo drahých kovů. 
S nadsázkou řečeno bych také 
doporučil užívat si života tady 
a teď a neodkládat svoji potřebu 
na neurčito.

Naší konkurenční výhodou 
je schopnost obsloužit 

klienty v celkem sedmi 
jazycích – češtině, angličtině, 

němčině, ruštině, italštině, 
španělštině a francouzštině.
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DOŽÍNKY. V zábavním 
a poznávacím centru Eden 
v Bystřici nad Pernštejnem 
si návštěvníci  v sobotu 
připomněli tradici oslav 
ukončení sklizně obilí, 
takzvané dožínky. Horáckou 
vesničkou prošel krojovaný 
dožínkový průvod, 
návštěvníci mohli vidět 
tradiční venkovské obřady 
a tance. Kdo přijel na vlastním 
traktoru, měl vstup zdarma.
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